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ExecuƟve summary 
 
The deliverable, “D4.4 – ArƟcles”, compiles and presents a comprehensive collecƟon of arƟcles 
produced throughout the duraƟon of the Recruit4Tomorrow project. These arƟcles played a 
key role in disseminaƟng the project's objecƟves, progress, and outcomes to a broad audience, 
while also acknowledging and promoƟng the vital support provided by the European Union as 
the project’s financier. 
 
The communicaƟon strategy focused on reaching a diverse range of stakeholders, including 
policymakers, researchers, employers, and the general public. To ensure effecƟve outreach, 
arƟcles were published through various channels such as partners’ internal and external 
publicaƟons (in both print and digital formats), organizaƟonal websites, and respected 
professional and scienƟfic journals HR&M and Delavci in Delodajalci. 
 
This deliverable includes the full texts of all published arƟcles, serving not only as a record of 
disseminaƟon efforts but also as a testament to the collaboraƟve work and visibility achieved 
throughout the project’s lifecycle. 
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1. Copies of Recruit4Tomorrow arƟcles 
 











NOVO IME I NOVA SNAGA SINDIKATA

Nakon 33 godine došlo je vrijeme za veliku i značajnu 

promjenu u radu i promociji Sindikata. Sindikat naftnoga 

gospodarstva svoj uspješan rad nastavlja pod nazivom 

SING - Sindikat gospodarstva. Prepoznatljiva skraćenica 

SING, pod kojom smo u posljednje 33 godine rasli i 

djelovali, ostaje i dalje u svim izazovima koji su pred nama. 

Zašto smo se odlučili na promjenu?

Od 1.1. 2024. nastavljamo rad pod 
nazivom SING - Sindikat gospodarstva

INFO Broj 223/23. 
21. prosinca 2023.

Promjene na tržištu i širenje djelovanja na kompanije 

izvan naftno-plinskog sektora osnovni su razlozi za 

promjenom. Svijet se mijenja, tržište se mijenja, osnivaju 

se kompanije koje svoje poslovne modele temelje na 

obnovljivim izvorima energije. Riječ je o energetskim 

kompanijama i kompanijama povezanima s energetikom, 

kompanijama kemijske industrije, farmaceutskim 

kompanijama, komunalnim kompanijama, kao i svim 

kompanijama koje imaju pogone s proizvodnjom.

Radnicima u navedenim kompanijama nedostaju 

sindikalna organiziranost i zaštita. To su upravo i najveće 

vrijednosti SING-a i ono što im SING može i mora ponuditi: 

dugogodišnje iskustvo u organizaciji i djelovanju sindikata, 

znanje i iskustvo u kolektivnom pregovaranju, 

organizacijsku stabilnost i financijsku neovisnost.

Stoga smo si na vrijeme postavili pitanje što nosi 

budućnost, što će biti sutra i što mi moramo učiniti da 

sutra budemo uspješni i mlađim generacijama ostavimo 

jak i prepoznatljiv sindikat. S promjenom naziva širimo 

priču na sve kompanije koje djeluju na tržištu Republike 

Hrvatske i kojima možemo ponuditi svoj predani rad na 

zaštiti i unaprjeđenju prava radnika.

Pregovori u INA-Grupi se nastavljaju. Potpisan kolektivni ugovor za PSP. 
Novi sindikalni povjerenici. Uspješno završen još jedan EU projekt.

Promjena imena obuhvatila je i promjenu našeg logotipa. 

Šahovnica i kapljica vjerno su nas pratile više od tri 

desetljeća. Ostavljamo ih iza sebe i u prvi plan stavljamo 

ono što i jest najveća snaga sindikata, a to su ljudi. 

Novim logotipom stvorili smo si novi strateški alat koji će 

omogućiti da SING bude prepoznat u skladu s našim 

temeljnim vrijednostima i načelima. Naša najveća 

vrijednost bili su i ostat će ljudi. I zbog toga novi zaštitni 

znak SING-a predstavljaju radnici, trenutni članovi 

sindikata, ali i svi oni koji će to tek postati. Sindikat čine 

članovi koji se bore za druge članove i stoga su važan dio 

novog vizualnog identiteta Sindikata gospodarstva. 

Nadamo se da će novi vizualni identitet dodatno naglasiti 

našu viziju stvaranja još snažnijeg sindikata koji će svojim 

radom donijeti pozitivne promjene i boljitak u 

kompanijama u kojima djeluje. Kako bismo to postigli, u  

narednom razdoblju tu važnu promjenu približit ćemo 

svim svojim članovima s ciljem jačanja solidarnosti, 

zajedništva i jedinstva radnika u Hrvatskoj.

KOLEKTIVNO PREGOVARANJE

Posljednje tromjesečje u godini uvijek je obilježeno 

kolektivnim pregovaranjem u tvrtkama u kojima djeluje 

naš Sindikat.

Proces pregovora uvijek je naporan, ali uz dobre argumente 

može se doći do kompromisa i povećati prava radnika.

U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 

potpisivanje. Osnovni cilj SING-a bio je povećanje cijene 

sata rada i dodatka, što smo ispunili. Uz povećanje bruto 

primanja naših članova dogovoreno je i povećanje 

neoporezivih materijalnih prava. Kolektivni ugovori bit će 

sklopljeni na rok od jedne godine. Zahvaljujemo članovima 

na podršci tijekom procesa kolektivnih pregovora.

Pregovori u INA-Grupi

Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 

pregovori biti nastavljeni uz želju sindikata i poslodavca 

da postignu dogovor koji će povećati plaće i primanja 

naših članova. 

S obzirom na to da su svi kolektivni ugovori u INA-Grupi 

ugovoreni na neodređeno vrijeme, za sada su naša prava 

sigurna i zajamčena. Nastavak pregovora dogovoren je za 

9. siječnja 2024. godine.

LUKOIL

Početkom prosinca završili smo kolektivne pregovore u 

LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.

NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?

     Sindikat naftnoga gospodarstva u JANAF-u ima 87 

članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 

2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

Sretan i blagoslovljen Božić i sretnu 
2024. godinu želi Vam SING! 
SING wish you all a Merry Christmas 
and a Happy New Year!

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.
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U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 
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Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 
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LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.

NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?
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članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 

2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.



NOVO IME I NOVA SNAGA SINDIKATA

Nakon 33 godine došlo je vrijeme za veliku i značajnu 

promjenu u radu i promociji Sindikata. Sindikat naftnoga 

gospodarstva svoj uspješan rad nastavlja pod nazivom 

SING - Sindikat gospodarstva. Prepoznatljiva skraćenica 

SING, pod kojom smo u posljednje 33 godine rasli i 

djelovali, ostaje i dalje u svim izazovima koji su pred nama. 

Zašto smo se odlučili na promjenu?

Promjene na tržištu i širenje djelovanja na kompanije 

izvan naftno-plinskog sektora osnovni su razlozi za 

promjenom. Svijet se mijenja, tržište se mijenja, osnivaju 

se kompanije koje svoje poslovne modele temelje na 

obnovljivim izvorima energije. Riječ je o energetskim 

kompanijama i kompanijama povezanima s energetikom, 

kompanijama kemijske industrije, farmaceutskim 

kompanijama, komunalnim kompanijama, kao i svim 

kompanijama koje imaju pogone s proizvodnjom.

Radnicima u navedenim kompanijama nedostaju 

sindikalna organiziranost i zaštita. To su upravo i najveće 

vrijednosti SING-a i ono što im SING može i mora ponuditi: 

dugogodišnje iskustvo u organizaciji i djelovanju sindikata, 

znanje i iskustvo u kolektivnom pregovaranju, 

organizacijsku stabilnost i financijsku neovisnost.

Stoga smo si na vrijeme postavili pitanje što nosi 

budućnost, što će biti sutra i što mi moramo učiniti da 

sutra budemo uspješni i mlađim generacijama ostavimo 

jak i prepoznatljiv sindikat. S promjenom naziva širimo 

priču na sve kompanije koje djeluju na tržištu Republike 

Hrvatske i kojima možemo ponuditi svoj predani rad na 

zaštiti i unaprjeđenju prava radnika.

Promjena imena obuhvatila je i promjenu našeg logotipa. 

Šahovnica i kapljica vjerno su nas pratile više od tri 

desetljeća. Ostavljamo ih iza sebe i u prvi plan stavljamo 

ono što i jest najveća snaga sindikata, a to su ljudi. 

Novim logotipom stvorili smo si novi strateški alat koji će 

omogućiti da SING bude prepoznat u skladu s našim 

temeljnim vrijednostima i načelima. Naša najveća 

vrijednost bili su i ostat će ljudi. I zbog toga novi zaštitni 

znak SING-a predstavljaju radnici, trenutni članovi 

sindikata, ali i svi oni koji će to tek postati. Sindikat čine 

članovi koji se bore za druge članove i stoga su važan dio 

novog vizualnog identiteta Sindikata gospodarstva. 

Nadamo se da će novi vizualni identitet dodatno naglasiti 

našu viziju stvaranja još snažnijeg sindikata koji će svojim 

radom donijeti pozitivne promjene i boljitak u 

kompanijama u kojima djeluje. Kako bismo to postigli, u  

narednom razdoblju tu važnu promjenu približit ćemo 

svim svojim članovima s ciljem jačanja solidarnosti, 

zajedništva i jedinstva radnika u Hrvatskoj.

KOLEKTIVNO PREGOVARANJE

Posljednje tromjesečje u godini uvijek je obilježeno 

kolektivnim pregovaranjem u tvrtkama u kojima djeluje 

naš Sindikat.

Proces pregovora uvijek je naporan, ali uz dobre argumente 

može se doći do kompromisa i povećati prava radnika.

U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 

potpisivanje. Osnovni cilj SING-a bio je povećanje cijene 

sata rada i dodatka, što smo ispunili. Uz povećanje bruto 

primanja naših članova dogovoreno je i povećanje 

neoporezivih materijalnih prava. Kolektivni ugovori bit će 

sklopljeni na rok od jedne godine. Zahvaljujemo članovima 

na podršci tijekom procesa kolektivnih pregovora.

Pregovori u INA-Grupi

Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 

pregovori biti nastavljeni uz želju sindikata i poslodavca 

da postignu dogovor koji će povećati plaće i primanja 

naših članova. 

S obzirom na to da su svi kolektivni ugovori u INA-Grupi 

ugovoreni na neodređeno vrijeme, za sada su naša prava 

sigurna i zajamčena. Nastavak pregovora dogovoren je za 

9. siječnja 2024. godine.

LUKOIL

Početkom prosinca završili smo kolektivne pregovore u 

LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.
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NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?

     Sindikat naftnoga gospodarstva u JANAF-u ima 87 

članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 

2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.

U Ivanić–Gradu je 20. prosinca 2023. potpisan 

novi Kolektivni ugovor za Podzemno skladište 

plina. U ime SING-a KU je potpisao T. Križanić, 

a direktor društva V. Vlašić u ime poslodavca. 

Odredbama novog KU povećane su plaće i 

primanja naših članova. Zahvaljujemo 

članovima pregovaračkog odbora Poslodavca i 

Sindikata na međusobnom uvažavanju tijekom 

pregovora. Primjena Kolektivnog ugovora 

počinje s 1. siječnja 2024., a Kolektivni će 

ugovor vrijediti do 31. prosinca 2024. 

Rezultate pregovora članovi će najbolje vidjeti 

na svojim plaćama koje će biti isplaćene za 

mjesec siječanj, u veljači 2024. godine. 

Najvažnije je da smo povećali primanja 

članova, ali za SING ovaj KU ima posebno 

značenje i s obzirom na to da je to prvi KU koji 

smo potpisali pod našim novim imenom SING - 

Sindikat gospodarstva.



NOVO IME I NOVA SNAGA SINDIKATA

Nakon 33 godine došlo je vrijeme za veliku i značajnu 

promjenu u radu i promociji Sindikata. Sindikat naftnoga 

gospodarstva svoj uspješan rad nastavlja pod nazivom 

SING - Sindikat gospodarstva. Prepoznatljiva skraćenica 

SING, pod kojom smo u posljednje 33 godine rasli i 

djelovali, ostaje i dalje u svim izazovima koji su pred nama. 

Zašto smo se odlučili na promjenu?

Promjene na tržištu i širenje djelovanja na kompanije 

izvan naftno-plinskog sektora osnovni su razlozi za 

promjenom. Svijet se mijenja, tržište se mijenja, osnivaju 

se kompanije koje svoje poslovne modele temelje na 

obnovljivim izvorima energije. Riječ je o energetskim 

kompanijama i kompanijama povezanima s energetikom, 

kompanijama kemijske industrije, farmaceutskim 

kompanijama, komunalnim kompanijama, kao i svim 

kompanijama koje imaju pogone s proizvodnjom.

Radnicima u navedenim kompanijama nedostaju 

sindikalna organiziranost i zaštita. To su upravo i najveće 

vrijednosti SING-a i ono što im SING može i mora ponuditi: 

dugogodišnje iskustvo u organizaciji i djelovanju sindikata, 

znanje i iskustvo u kolektivnom pregovaranju, 

organizacijsku stabilnost i financijsku neovisnost.

Stoga smo si na vrijeme postavili pitanje što nosi 

budućnost, što će biti sutra i što mi moramo učiniti da 

sutra budemo uspješni i mlađim generacijama ostavimo 

jak i prepoznatljiv sindikat. S promjenom naziva širimo 

priču na sve kompanije koje djeluju na tržištu Republike 

Hrvatske i kojima možemo ponuditi svoj predani rad na 

zaštiti i unaprjeđenju prava radnika.

Promjena imena obuhvatila je i promjenu našeg logotipa. 

Šahovnica i kapljica vjerno su nas pratile više od tri 

desetljeća. Ostavljamo ih iza sebe i u prvi plan stavljamo 

ono što i jest najveća snaga sindikata, a to su ljudi. 

Novim logotipom stvorili smo si novi strateški alat koji će 

omogućiti da SING bude prepoznat u skladu s našim 

temeljnim vrijednostima i načelima. Naša najveća 

vrijednost bili su i ostat će ljudi. I zbog toga novi zaštitni 

znak SING-a predstavljaju radnici, trenutni članovi 

sindikata, ali i svi oni koji će to tek postati. Sindikat čine 

članovi koji se bore za druge članove i stoga su važan dio 

novog vizualnog identiteta Sindikata gospodarstva. 

Nadamo se da će novi vizualni identitet dodatno naglasiti 

našu viziju stvaranja još snažnijeg sindikata koji će svojim 

radom donijeti pozitivne promjene i boljitak u 

kompanijama u kojima djeluje. Kako bismo to postigli, u  

narednom razdoblju tu važnu promjenu približit ćemo 

svim svojim članovima s ciljem jačanja solidarnosti, 

zajedništva i jedinstva radnika u Hrvatskoj.

KOLEKTIVNO PREGOVARANJE

Posljednje tromjesečje u godini uvijek je obilježeno 

kolektivnim pregovaranjem u tvrtkama u kojima djeluje 

naš Sindikat.

Proces pregovora uvijek je naporan, ali uz dobre argumente 

može se doći do kompromisa i povećati prava radnika.

U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 

potpisivanje. Osnovni cilj SING-a bio je povećanje cijene 

sata rada i dodatka, što smo ispunili. Uz povećanje bruto 

primanja naših članova dogovoreno je i povećanje 

neoporezivih materijalnih prava. Kolektivni ugovori bit će 

sklopljeni na rok od jedne godine. Zahvaljujemo članovima 

na podršci tijekom procesa kolektivnih pregovora.

Pregovori u INA-Grupi

Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 

pregovori biti nastavljeni uz želju sindikata i poslodavca 

da postignu dogovor koji će povećati plaće i primanja 

naših članova. 

S obzirom na to da su svi kolektivni ugovori u INA-Grupi 

ugovoreni na neodređeno vrijeme, za sada su naša prava 

sigurna i zajamčena. Nastavak pregovora dogovoren je za 

9. siječnja 2024. godine.

LUKOIL

Početkom prosinca završili smo kolektivne pregovore u 

LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.

NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?

     Sindikat naftnoga gospodarstva u JANAF-u ima 87 

članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 

2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

INFO Broj 223/23. 
21. prosinca 2023.

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.

„Članstvo u sindikatu važno je primarno zbog 
davanja legitimiteta vodstvu sindikata kada ulazi 
u kolektivno pregovaranje. Također je važno 
zbog organiziranja i izbora kompetentnih i 
zainteresiranih radnika za sudjelovanje na 
izborima za radničko vijeće i za povjerenike 
radnika, jer na taj način članovi aktivno sudjeluju 
u donošenju svih odluka važnih za položaj 
radništva. Naravno, ne manje važan dio 
sindikalne scene su i sindikalni povjerenici kojima 
se članovi u svakom trenutku mogu obratiti za 
rješavanje eventualnih problema ili kako bi dobili 
važne informacije za svakodnevni rad sindikata. 
Važno je da članovi imaju povjerenja u svog 
povjerenika koji treba imati korektne odgovore 
na probleme članova“, kazao je Goran Kuten.



NOVO IME I NOVA SNAGA SINDIKATA

Nakon 33 godine došlo je vrijeme za veliku i značajnu 

promjenu u radu i promociji Sindikata. Sindikat naftnoga 

gospodarstva svoj uspješan rad nastavlja pod nazivom 

SING - Sindikat gospodarstva. Prepoznatljiva skraćenica 

SING, pod kojom smo u posljednje 33 godine rasli i 

djelovali, ostaje i dalje u svim izazovima koji su pred nama. 

Zašto smo se odlučili na promjenu?

Promjene na tržištu i širenje djelovanja na kompanije 

izvan naftno-plinskog sektora osnovni su razlozi za 

promjenom. Svijet se mijenja, tržište se mijenja, osnivaju 

se kompanije koje svoje poslovne modele temelje na 

obnovljivim izvorima energije. Riječ je o energetskim 

kompanijama i kompanijama povezanima s energetikom, 

kompanijama kemijske industrije, farmaceutskim 

kompanijama, komunalnim kompanijama, kao i svim 

kompanijama koje imaju pogone s proizvodnjom.

Radnicima u navedenim kompanijama nedostaju 

sindikalna organiziranost i zaštita. To su upravo i najveće 

vrijednosti SING-a i ono što im SING može i mora ponuditi: 

dugogodišnje iskustvo u organizaciji i djelovanju sindikata, 

znanje i iskustvo u kolektivnom pregovaranju, 

organizacijsku stabilnost i financijsku neovisnost.

Stoga smo si na vrijeme postavili pitanje što nosi 

budućnost, što će biti sutra i što mi moramo učiniti da 

sutra budemo uspješni i mlađim generacijama ostavimo 

jak i prepoznatljiv sindikat. S promjenom naziva širimo 

priču na sve kompanije koje djeluju na tržištu Republike 

Hrvatske i kojima možemo ponuditi svoj predani rad na 

zaštiti i unaprjeđenju prava radnika.

Promjena imena obuhvatila je i promjenu našeg logotipa. 

Šahovnica i kapljica vjerno su nas pratile više od tri 

desetljeća. Ostavljamo ih iza sebe i u prvi plan stavljamo 

ono što i jest najveća snaga sindikata, a to su ljudi. 

Novim logotipom stvorili smo si novi strateški alat koji će 

omogućiti da SING bude prepoznat u skladu s našim 

temeljnim vrijednostima i načelima. Naša najveća 

vrijednost bili su i ostat će ljudi. I zbog toga novi zaštitni 

znak SING-a predstavljaju radnici, trenutni članovi 

sindikata, ali i svi oni koji će to tek postati. Sindikat čine 

članovi koji se bore za druge članove i stoga su važan dio 

novog vizualnog identiteta Sindikata gospodarstva. 

Nadamo se da će novi vizualni identitet dodatno naglasiti 

našu viziju stvaranja još snažnijeg sindikata koji će svojim 

radom donijeti pozitivne promjene i boljitak u 

kompanijama u kojima djeluje. Kako bismo to postigli, u  

narednom razdoblju tu važnu promjenu približit ćemo 

svim svojim članovima s ciljem jačanja solidarnosti, 

zajedništva i jedinstva radnika u Hrvatskoj.

KOLEKTIVNO PREGOVARANJE

Posljednje tromjesečje u godini uvijek je obilježeno 

kolektivnim pregovaranjem u tvrtkama u kojima djeluje 

naš Sindikat.

Proces pregovora uvijek je naporan, ali uz dobre argumente 

može se doći do kompromisa i povećati prava radnika.

U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 

potpisivanje. Osnovni cilj SING-a bio je povećanje cijene 

sata rada i dodatka, što smo ispunili. Uz povećanje bruto 

primanja naših članova dogovoreno je i povećanje 

neoporezivih materijalnih prava. Kolektivni ugovori bit će 

sklopljeni na rok od jedne godine. Zahvaljujemo članovima 

na podršci tijekom procesa kolektivnih pregovora.

Pregovori u INA-Grupi

Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 

pregovori biti nastavljeni uz želju sindikata i poslodavca 

da postignu dogovor koji će povećati plaće i primanja 

naših članova. 

S obzirom na to da su svi kolektivni ugovori u INA-Grupi 

ugovoreni na neodređeno vrijeme, za sada su naša prava 

sigurna i zajamčena. Nastavak pregovora dogovoren je za 

9. siječnja 2024. godine.

LUKOIL

Početkom prosinca završili smo kolektivne pregovore u 

LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.

NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?
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članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 
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2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.

Članstvom u sindikatu radnici ostvaruju bolje 

uvjete, ali i zaštitu svojih prava putem Pravne 

službe kojoj se mogu obratiti u svakom 

trenutku. „Više sam se puta savjetovao s 

Pravnom službom SING-a prilikom rješavanja 

nekih situacija i nedoumica s poslodavcem. 

Brojnost članova u sindikatu također je bitna 

kako bi sindikat bio reprezentativniji i snažniji u 

borbi za prava radnika. Kako bismo radnike u 

većoj mjeri motivirali da nam se pridruže, jako je 

važan posao povjerenika na terenu. Kvalitetan 

glavni povjerenik je dobar u organizaciji i 

motiviranju, odlučan i optimističan, spreman za 

suradnju i pomoć drugima, tolerantan i 

pouzdan“, zaključuje Goran Miličević.



NOVO IME I NOVA SNAGA SINDIKATA

Nakon 33 godine došlo je vrijeme za veliku i značajnu 

promjenu u radu i promociji Sindikata. Sindikat naftnoga 

gospodarstva svoj uspješan rad nastavlja pod nazivom 

SING - Sindikat gospodarstva. Prepoznatljiva skraćenica 

SING, pod kojom smo u posljednje 33 godine rasli i 

djelovali, ostaje i dalje u svim izazovima koji su pred nama. 

Zašto smo se odlučili na promjenu?

Promjene na tržištu i širenje djelovanja na kompanije 

izvan naftno-plinskog sektora osnovni su razlozi za 

promjenom. Svijet se mijenja, tržište se mijenja, osnivaju 

se kompanije koje svoje poslovne modele temelje na 

obnovljivim izvorima energije. Riječ je o energetskim 

kompanijama i kompanijama povezanima s energetikom, 

kompanijama kemijske industrije, farmaceutskim 

kompanijama, komunalnim kompanijama, kao i svim 

kompanijama koje imaju pogone s proizvodnjom.

Radnicima u navedenim kompanijama nedostaju 

sindikalna organiziranost i zaštita. To su upravo i najveće 

vrijednosti SING-a i ono što im SING može i mora ponuditi: 

dugogodišnje iskustvo u organizaciji i djelovanju sindikata, 

znanje i iskustvo u kolektivnom pregovaranju, 

organizacijsku stabilnost i financijsku neovisnost.

Stoga smo si na vrijeme postavili pitanje što nosi 

budućnost, što će biti sutra i što mi moramo učiniti da 

sutra budemo uspješni i mlađim generacijama ostavimo 

jak i prepoznatljiv sindikat. S promjenom naziva širimo 

priču na sve kompanije koje djeluju na tržištu Republike 

Hrvatske i kojima možemo ponuditi svoj predani rad na 

zaštiti i unaprjeđenju prava radnika.

Promjena imena obuhvatila je i promjenu našeg logotipa. 

Šahovnica i kapljica vjerno su nas pratile više od tri 

desetljeća. Ostavljamo ih iza sebe i u prvi plan stavljamo 

ono što i jest najveća snaga sindikata, a to su ljudi. 

Novim logotipom stvorili smo si novi strateški alat koji će 

omogućiti da SING bude prepoznat u skladu s našim 

temeljnim vrijednostima i načelima. Naša najveća 

vrijednost bili su i ostat će ljudi. I zbog toga novi zaštitni 

znak SING-a predstavljaju radnici, trenutni članovi 

sindikata, ali i svi oni koji će to tek postati. Sindikat čine 

članovi koji se bore za druge članove i stoga su važan dio 

novog vizualnog identiteta Sindikata gospodarstva. 

Nadamo se da će novi vizualni identitet dodatno naglasiti 

našu viziju stvaranja još snažnijeg sindikata koji će svojim 

radom donijeti pozitivne promjene i boljitak u 

kompanijama u kojima djeluje. Kako bismo to postigli, u  

narednom razdoblju tu važnu promjenu približit ćemo 

svim svojim članovima s ciljem jačanja solidarnosti, 

zajedništva i jedinstva radnika u Hrvatskoj.

KOLEKTIVNO PREGOVARANJE

Posljednje tromjesečje u godini uvijek je obilježeno 

kolektivnim pregovaranjem u tvrtkama u kojima djeluje 

naš Sindikat.

Proces pregovora uvijek je naporan, ali uz dobre argumente 

može se doći do kompromisa i povećati prava radnika.

U PLINACRO-u i Podzemnom skladištu plina završili smo 

pregovore te očekujemo odobrenje vlasnika za 

potpisivanje. Osnovni cilj SING-a bio je povećanje cijene 

sata rada i dodatka, što smo ispunili. Uz povećanje bruto 

primanja naših članova dogovoreno je i povećanje 

neoporezivih materijalnih prava. Kolektivni ugovori bit će 

sklopljeni na rok od jedne godine. Zahvaljujemo članovima 

na podršci tijekom procesa kolektivnih pregovora.

Pregovori u INA-Grupi

Kolektivni pregovori u INA-Grupi bit će nastavljeni 

početkom siječnja 2024. godine. Na 7 održanih sastanaka 

pregovaračkih odbora razmijenjeni su brojni argumenti s 

jedne i druge strane, ali još uvijek nema konačnog 

dogovora. Za razliku od prošle godine, kada smo 

pregovore završili prije kraja godine, ove 2023. proces 

pregovaranja traje nešto duže. Za sada je važno reći da će 

pregovori biti nastavljeni uz želju sindikata i poslodavca 

da postignu dogovor koji će povećati plaće i primanja 

naših članova. 

S obzirom na to da su svi kolektivni ugovori u INA-Grupi 

ugovoreni na neodređeno vrijeme, za sada su naša prava 

sigurna i zajamčena. Nastavak pregovora dogovoren je za 

9. siječnja 2024. godine.

LUKOIL

Početkom prosinca završili smo kolektivne pregovore u 

LUKOIL-u. Dogovoreno je povećanje bruto plaće, dodatka 

za kategorizaciju BP i povećanje još nekih materijalnih 

prava. S obzirom na porast minimalne plaće za 20 % 

dogovoren je rast plaća i za ostale članove. Očekujemo 

potvrdu vlasnika kako bismo mogli potpisati novi 

Kolektivni ugovor koji će se primjenjivati od 1. siječnja 

2024. i vrijedit će 2 godine. O svim daljnjim aktivnostima 

bit ćete na vrijeme obaviješteni. 

TIFON

S obzirom na to da u INA-Grupi nismo završili pregovore, u 

TIFON-u ih nismo ni počeli. Neosporno je da će 

poslodavac, kao i u IMS-u, primijeniti novu uredbu Vlade o 

utvrđivanju minimalne plaće, a naš je zadatak da putem 

pregovora povećamo plaće i primanja svih radnika.

Obavijestit ćemo vas o početku pregovora.

nacionalnim gospodarstvom i povećali svoj doprinos 

kreiranju politika EU, a s ciljem povećanja otpornosti 

tržišta rada i bolje prilagodbe promjenama.

Projekt je započeo 1. lipnja 2023. i trajat će dvije godine, 

a pravna savjetnica u SING-u Anica Ferić voditeljica je 

projekta  odgovorna za njegovu implementaciju u SING-u.
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NOVI POVJERENICI SING-A

Goran Kuten, predsjednik Radničkog vijeća JANAF-a i 

sindikalni povjerenik SING-a više od 10 godina radi u 

Jadranskom naftovodu. Po struci je magistar inženjer 

sigurnosti i zaštite, a trenutno radi kao smjenski 

poslovođa vagonpretakališta i autopunilišta na Terminalu 

Žitnjak. Član sindikata nešto je manje od dvije godine. 

1. Koliko trenutno u Janafu imamo članova? Koji su 

najveći problemi s kojima se susreću?
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članova, a zajedno s EKN-om imamo većinu 

predstavnika u svim radničkim tijelima. Smatram da 

SING radi dobar posao i da se donose odluke u interesu 

radnika. Nažalost, rad Radničkog vijeća opterećen je 

sudskim sporom koji je inicirao treći sindikat, što nije 

narušilo integritet vijeća. S obzirom na to da Društvo 

kontinuirano ima dobre poslovne rezultate, radnici 

nemaju problema koje bih mogao posebno izdvojiti. 

Najčešće mi se obraćaju s formalnim pitanjima koja se 

odnose na tumačenje odredbi iz Kolektivnog ugovora i 

sl.

SING-info, bilten za informiranje članova i sindikalnih povjerenika
Izdavač: SING Zagreb, Kumičićeva 1; tel.: 01/4501-620

Internet stranica SING-a: www.sing.hr, Lektor: Marko Alerić, Godina XXIV

3. Kakav Kolektivni ugovor imate i ima li prostora za 

poboljšanja?

    Kao jedan od članova pregovaračkog tima SING-a 

prilikom kolektivnih pregovora za novi Kolektivni 

ugovor IVS-a smatram da smo izborili najviše što smo u 

ovom trenutku mogli. Ipak, postoji još prostora za 

poboljšanja materijalnih i drugih prava u budućim 

pregovorima. Očekujem da će Kolektivni ugovor IVS-a 

pratiti i eventualno poboljšanje Kolektivnog ugovora 

INA-grupe.

4. Imamo li prilike za poboljšanje sindikalnog djelovanja 

u INA–Vatrogasnim servisima?

    Odličan potez SING-a bio je osnivanje podružnice u 

IVS-u, jer smo na taj način približili Sindikat radnicima 

IVS-a, a potvrda toga je i povećanje broja članova 

radnika IVS-a u SING-u.

trećih zemalja. U dvije glavne faze: (1) analitičkoj fazi i (2) 

fazi učenja, razmjene i širenja znanja - projektni partneri i 

drugi dionici tržišta rada dobit će bolji uvid u izazove koje 

će novi uzdrmani ekosustav izazvati u procesu donošenja 

odluka, savjetovanja, promjene zaposlenja, u budućnosti i 

modernizaciji tržišta rada. Također, steći će znanja kako bi 

poboljšali svoju uključenost u procese upravljanja 

PROJEKT „RECRUIT4TOMORROW“
 

Zajednički projekt udruga poslodavaca i sindikata iz 

šest zemalja

SING je u suradnji s 11 partnera, s udrugama poslodavaca i 

sindikata iz ukupno šest zemalja (Slovenije, Mađarske, 

Bugarske, Slovačke, Belgije i Hrvatske), a pod vodstvom 

Udruge poslodavaca Slovenije (ZDS), započeo s 

provedbom novog projekta naziva „Recruit4Tomorrow“- 

„Encouraging employment of third-country nationals 

through social dialogue“ („Poticanje zapošljavanja 

državljana trećih zemalja“), koji financira Europska 

komisija. 

Projekt će doprinijeti socijalnom dijalogu u odgovoru na 

promjene povezane sa zapošljavanjem i radom te ojačati 

kapacitete socijalnih partnera za učinkovitiju suradnju u 

kreiranju i provedbi politika u tom području.

Naime, tržište rada i radni odnosi u Europskoj uniji suočeni 

su s promjenom paradigme, sa starenjem stanovništva i 

neravnotežom ponude i potražnje, što uzrokuje smanjenje 

broja radnika i stvaranje novih pristupa u upravljanju 

ljudskim resursima. Iako je mobilnost radnika unutar EU 

pravno dobro regulirana i dobro uspostavljena, tržište 

rada u EU suočava se s velikim nedostatkom radne snage. 

Poslodavci traže radnu snagu izvan EU, a pritom se 

suočavaju s brojnim izazovima: administrativnim 

preprekama, dugim postupcima, jezičnim preprekama, 

poteškoćama pri integraciji i dr. EU i nacionalni socijalni 

partneri imaju važnu ulogu u uspostavljanju novih odnosa 

na tržištu rada i u politici vezanoj uz zapošljavanje 

državljana trećih zemalja. 

Projekt „Poticanje zapošljavanja državljana trećih zemalja 

kroz socijalni dijalog“ detaljno će ispitati tržišta rada 

zemalja sudionica i tražiti područja u kojima se potrebe 

tržišta rada mogu zadovoljiti zapošljavanjem državljana 

2. Jesu li članovi zadovoljni Kolektivnim ugovorom?

     Članovi su načelno zadovoljni materijalnim pravima u 

Kolektivnom ugovoru, a koja su u posljednje tri godine 

osjetno povećana. No, očekuju nastavak rasta 

materijalnih prava, za što itekako postoje prilike s 

obzirom na to da tvrtka kontinuirano bilježi značajan 

rast prihoda i dobiti. Sindikat također aktivno prati sve 

prilike i spreman je poticati Poslodavca na unaprjeđenje 

prava, u skladu s  pozitivnim promjenama na tržištu rada.

3. Ima li prilike za rast u Janafu? Koji su tvoji prijedlozi?

    U JANAF-u svakako ima prilike za rast SING-a koji je po 

mome mišljenju ostvario značajne rezultate i iskorak u 

odnosu na prijašnje razdoblje. Smatram da je svojim 

angažmanom tijekom kolektivnih pregovora i predanim 

radom u radničkim tijelima iznimno unaprijedio socijalni 

i gospodarski položaj radnika, kao i nadzor provedbe i 

zaštite već stečenih prava. U predstojećem razdoblju 

potrebno je informirati članove, ali i sve ostale radnike, 

o svim aktivnostima koje su provedene, objasniti im 

zašto je to važno te prezentirati planove koje Sindikat 

ima za naredno razdoblje. To podrazumijeva poziv 

članovima da se ovisno o afinitetima uključe u rad 

Sindikata, čime bi se osigurali budući kadrovi, a to je 

područje u kojem ima prostora za napredak.

Novi glavni povjerenik SING-a za INA-Vatrogasne servise 

je Goran Miličević. Po struci je tehničar cestovnog 

prometa, profesionalni vatrogasac i zapovjednik smjene u 

VP INA Žitnjak. Član SING-a je od 2010. godine. 

1. Kakva je trenutno situacija u INA-Vatrogasnim 

servisima što se tiče članova? 

     Oko 65 posto ukupnog broja radnika u operativi članovi 

su SING-a u IVS-u VP INA Žitnjak, uz napomenu da ih je 

više od pola u Sindikat pristupilo u posljednjih godinu 

dana. 

2. Koji su trenutno najveći problemi članova?

     Trenutno najviše problema imamo s primjenom novog 

Pravilnika o klasifikaciji radnih mjesta profesionalnih 

vatrogasaca, odnosno sa svim, još uvijek, 

nepoznanicama koje Pravilnik ima na naše plaće. 

Nažalost, uz platnu listu za studeni 2023. godine u 

prilogu nismo dobili i izračun po starom obračunu plaće, 

kako bi radnici mogli vidjeti točan utjecaj novog 

Pravilnika na njihova primanja. Uz to, primjena novog 

Pravilnika uzrokovala je još jedan problem, onaj koji je 

vezan uz poziciju zapovjednika smjene. Njemu su ostale 

sve obveze i odgovornosti zapovjednika smjene, a 

primjenjuje se koeficijent voditelja smjene, pa ćemo se 

u vezi s tim pitanjem u Sindikatu dodatno angažirati.
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A vendégmunkások foglalkoztatásának
tapasztalatai

Kitekintés a munkaadók magyarországi tapasztalatainak és
az európai jogi környezet alakulására

Az MGYOSZ Recruit4Tomorrow című projektje keretében elvégzett kérdőíves felmérést
114 vállalat megkérdezésével arról, hogy milyenek a tapasztalataik a harmadik
országból érkező munkavállalók foglalkoztatása kapcsán. A felmérés eredményei
szerint a vendégmunkások alkalmazásánál a kiszámíthatóság kiemelt szempont a
vállalkozások döntéseiben, és ez a szempont várhatóan még fontosabbá válik a
munkaerőhiány növekedésével. Ennek apropóján ez a jegyzet azt járja körbe, milyen
szabályok alakítják a harmadik országból érkező munkavállalók foglalkoztatását a
különböző európai uniós tagállamokban, és mire számítanak a magyar munkaadók
ezen a területen.

A Recruit4Tomorrow projekt vezetője az MGYOSZ szlovéniai partnerszervezete, a Szlovén
Munkaadók Szövetsége (ZDS). Ez egy kutatási projekt, aminek fő témája a harmadik
országból érkező munkavállalók foglalkoztatásának tapasztalatai Szlovéniában,
Szlovákiában, Bulgáriában, Horvátországban és Magyarországon. A kétéves projekt
keretében a partnerek számos aspektusból vizsgálják meg a témát a Ljubljanai Egyetem
közreműködésével. Ennek a kutatásnak egy része ez a magyar vállalatok körében végzett
felmérés, az összegző kutatás eredménye 2025-ben kerül publikálásra.

A projekthez tartozó kvantitatív, nem reprezentatív adatfelvétel 05.10 és 05.31. között zajlott,
a kérdőívet 114 vállalati képviselő töltötte ki1. A leírt eredmények nem reprezentatívak,
kizárólag a jelen mintára érvényesek. A kapott eredmények alapján elmondhatjuk, hogy a
megkérdezett nagyvállalatok nagyobb arányban alkalmaznak külföldi munkavállalókat,
összességében azonban a kitöltők kevesebb, mint fele, mindössze 39% alkalmaz
külföldieket. Azok közül, akik jelenleg nem alkalmaznak, a munkáltatók 74%-a a jövőben sem
tervez változtatni ezen, az ilyen vállalkozások többsége KKV. A külföldi munkavállalók között
nagyobb arányban vannak a harmadik országbeliek, a legjelentősebb küldő országok
Ukrajna és a Fülöp-szigetek. Sokan érkeznek Indiából, Indonéziából és Szerbiából is.

10-ből 4 kitöltő alkalmaz külföldi munkavállalókat. A külföldieket foglalkoztatók között
arányaiban több a nagyvállalat, mint a teljes mintában. Ezeknek a nagyvállalatoknak a fele
multinacionális (10), a többi belföldi, vagy családi vállalkozás. A 21, külföldieket is alkalmazó
KKV közül 95% családi vállalkozás, vagy belföldi magánvállalkozás. Összességében tehát a
mintában arányosan a nagyvállalatoknál dolgoznak inkább külföldi munkavállalók, viszont az,

1
Az adatfelvétel a 21 Kutatóközpont és az MGYOSZ együttműködésében valósult meg, a Ljubljanai

Egyetem és résztvevő munkaadói szövetségek által összeállított kérdőív alapján.

1

https://www.zds.si/en/
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hogy egy cég egy multinacionális cég leányvállalata, nem jelenti azt, hogy nagyobb
arányban foglalkoztat külföldieket, mint egy belföldi vállalkozás.

A harmadik országból érkező munkavállalók legnagyobb arányban a gyártásban dolgoznak.
Az adott kategóriák különböző munkákat fednek le, a szolgáltatások magukban foglalják az
értékesítést, gondozói munkát, személyi szolgáltatásokat, stb. A szakmai és műszaki munka
az egészségügyre, jogi, tudományos és mérnöki szakmai szolgáltatásokra terjed ki. A
betanított fizikai munkák képviselői mezőgazdaságban, élelmiszer-előkészítésben,
takarítóként dolgoznak többek között.

A nők aránya a harmadik országbeli munkavállalók esetében átlagosan 33,3%: a legkisebb
adott cégen belüli megadott arány 5%,a legmagasabb 100% volt.

A harmadik országbeli foglalkoztatottak korcsoportok szerinti megoszlása alapján tízből 8
munkavállaló 40 év alatti. Mindössze 1%-a a munkavállalóknak idősebb 50 évnél.
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A kérdőívből kirajzolódó kép alapján a nagyvállalatok alkalmaznak inkább külföldi
munkavállalókat, a KKV-k egyelőre tartózkodóak, és a közeljövőben sem terveznek ebben
jelentős változást. A külföldiek foglalkoztatásának legfontosabb oka a növekvő
munkaerőhiány, ellenható tényezője pedig az adminisztrációs akadályok, és az azzal együtt
járó kiszámíthatatlanság. A felmérés adatai alátámasztják az MGYOSZ eddigi tapasztalatait,
mely szerint a tervezhetőség és a kiszámíthatóság kulcskérdések a munkaerőpiacon. A
bizonytalanságot hosszú távon fokozhatja a munkaerőhiány növekedése, így előbb-utóbb a
KKV-k is rákényszerülhetnek arra, hogy nagyobb arányban vegyenek igénybe harmadik
országból érkező munkavállalókat. Így fontos, hogy hosszú távon a szabályozási környezet
segítse az ezzel kapcsolatos kiszámíthatóságot. (A munkaerőhiány európai kérdéseiről
ajánljuk figyelmükbe az „A munkaerő- és készséghiány Európában” című MGYOSZ
jegyzetet).

A válaszadók több mint harmada (35%) értett teljesen egyet azzal a megállapítással, hogy a
vendégmunkások termelékenyebbek, mint azt elsőre gondolta volna. A külföldi alkalmazottak
iskolai végzettsége közel azonos a hasonló beosztásban foglalkoztatott hazai alkalmazottak
iskolai végzettségével (59 % nyilatkozott így), de ezzel együtt a válaszadók több, mint 40
%-a értett egyet azzal az állítással részben vagy teljes mértékben, hogy még így is nehéz a
pozíciónak megfelelő szakképzettségű munkavállalót találni. A cégek 41 % nyújt, vagy tervez
valamilyen munkahelyi, a pozícióhoz kapcsolódó képzést nyújtani a vendégmunkásoknak és
44 % elfogadja a munkavállalók otthon szerzett képesítését. A munkáltatók 40 % nyújt a
munkához kapcsolódó digitális képzést, 31 % pedig az általános digitális írástudást segítő
képzést a harmadik országból érkező munkavállalóknak (a két csoport közötti átfedés
megállapítására a kérdőív nem alkalmas).Azzal a megállapítással is a többség egyetértett
(40 % teljes mértékben, 30 % inkább egyetértett), hogy a munkavégzéshez szükséges nyelvi
készségekkel rendelkeznek a harmadik országból érkező munkavállalók, annak ellenére,
hogy ügyeik intézéséhez segítségre szorulnak (amit a kérdőív tapasztalatai szerinte a cégek
közel felétől meg is kapnak.)
A válaszadók közel 60 %-a nem értett egyet azzal az állítással, hogy nehéz lenne a
külföldieket a meglévő munkavállalók körébe integrálni, bár a kérdőív arra nem volt alkalmas,
hogy ennek árnyalatait, az ezzel kapcsolatos esetleges nehézségeket mérje. A válaszadók
30 %-a hasznosnak ítélte a külföldi munkavállalók alkalmazását a cég és vendégmunkások
származási országa közötti üzleti kapcsolatok szempontjából.

A kutatás rávilágított arra, hogy a harmadik országbeli munkavállalók alkalmazása során
számos potenciális probléma, akadály merülhet fel, a túlnyomó többség szerint a
nyelvismeret hiánya és a kulturális különbségek, beilleszkedés jelenthet inkább gondot. Azok
a vállalkozások, ahol alkalmaznak harmadik országbeli dolgozókat igyekeznek plusz
segítséget nyújtani számukra a helyieket megillető támogatásokon felül, ez főleg az
ügyintézésben, lakhatásban való segédkezésben nyilvánul meg. A válaszadók 50 % nyújt
nyelvi segítséget az ügyeik intézéséhez, és a munkáltatók 35 %-a támogatja anyagilag a
vendégmunkások lakhatását. Az akadályoknál is ezeket a tényezőket emelik ki a kitöltők,
vélhetően ezeket az érkezők nem tudják egyedül megoldani, így nem opció, hogy a
vállalkozás ne nyújtson segítséget, ha foglalkoztatni kíván. Viszont ezek akadályt is
jelenthetnek, mivel extra erőforrást igényelnek a vállalat oldaláról. A vállalkozások szakmai-
és integrációs segítséget is igyekeznek nyújtani, a többség nyelvoktatás szervezésével,
információ nyújtással próbálkozik. Akik nem alkalmaznak harmadik országbeli dolgozókat,
nem a felmerülő akadályok és potenciális problémák miatt nem teszik, hanem mert
összességében az adott vállalkozásnál jelenleg nincs szükség a munkájukra. Akik pedig
alkalmaznak, nagymértékben azért, mert nem tudják helyi dolgozókkal feltölteni az adott
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pozíciókat. A válaszadók többsége (58%) teljes mértékig egyetértett abban, hogy a harmadik
országból érkezők munkavállalók foglalkoztatását az teszi szükségesség, hogy a helyi
munkaerő nem elérhető.

Hogyan alakul a harmadik országból érkező munkavállalók foglalkoztatásának
szabályozása Európában?

Azért is aktuális a fent ismertetett felmérés friss eredményeinek összefoglalása, mert a
különböző európai országok sorra vezetnek be szabályozást a harmadik országbeli
munkavállalók foglalkoztatására, amely jelzi a téma egyre növekvő jelentőségét Európa
szerte. Magyarország élen jár a téma szabályozásában, a 2023. évi XC. törvény Európában
az elsők között nyújtott átfogó jogi szabályozást erre a jelenségre. Az MGYOSZ tapasztalatai
szerint számos tényező (többek között a demográfiai folyamatok, vagy az EU-n belüli
növekvő munkaerőhiány) vezethet majd oda, hogy megindul a verseny az EU-s országok
között a magas minőségű, harmadik országból érkező munkaerőért. Ezért fontos, hogy
magyar jogi szabályozás is kellőképpen rugalmas legyen, és segítse a piaci igények
kielégítését. Az alábbiakban egy gyors áttekintést adunk a különböző EU-s tagállamok
szabályozási fejleményeiről

Luxemburg: 2023. szeptember 1-jén új jogszabály lépett hatályba, amely a szakképzett
munkavállalókat kereső munkáltatók támogatása érdekében egyszerűsíteni kívánja a
harmadik országbeli állampolgárok felvételét. Luxemburg számos ágazatban (IT,
egészségügy, mérnöki és bizonyos építőipari szakmák) készséghiánnyal küzd, a jogszabály
elsődleges indoka a versenyképesség fenntartása. E munkaerőhiány enyhítése érdekében
az új törvény a családegyesítésre támaszkodik, és mostantól lehetővé teszi, hogy a
luxemburgi tartózkodási engedéllyel rendelkező harmadik országbeli állampolgárok
családtagjai az országba való azonnali megérkezésük után szabadon hozzáférjenek a
munkaerőpiachoz.

Németország: Június 23-á a Bundestag elfogadta a szakképzett munkavállalók
bevándorlásáról szóló törvényt (Fachkräfteeinwanderungsgesetz). Az új jogszabály a
kanadai pontalapú modellből merít ihletet. A harmadik országokból érkező bevándorlásra
összpontosítva jelentősen megnyitja a Németországban munkát keresők lehetőségeit, és
számos akadályt csökkent, például a családegyesítés liberalizálásával. Az előrejelzések
szerint 2035-re 7 millió munkavállaló fog hiányozni, ami a német kormány szerint teljes
mértékben indokolja az új törvényt, melyet a német parlament jelentős többsége
megszavazott. A jövő év első negyedévében hatályba lépő törvény szemléletváltást jelent a
korábbi, 2020-as törvényhez képest. Az előző rendszer, melynek létjogosultságát a
világjárvány írta felül, a kérelmezők többségét a saját országukban tartotta, arra kényszerítve
őket, hogy a külföldi német nagykövetségeken, konzulátusokon és kereskedelmi kamarákon
keresztül indítsák el németországi munkavállalásukat. Az új törvény az álláskeresést
közvetlenebbé és szabadabbá teszi. A kormány azt reméli, hogy az új bevándorlási
szabályok révén évente mintegy 75 000 új munkahelyet lehet majd betölteni.

A továbbiakban két év külföldi szakképzés és legalább két év munkatapasztalat elegendő
ahhoz, hogy Németországban munkát vállalhasson egy nem EU-s ország állampolgára. A
származási országban szerzett diplomát nem feltétlenül kell hivatalosan elismerni, ha van
munkaszerződése, a képesítés elismerése visszamenőleg is megtörténhet. Az úgynevezett
"esélyvízumnak" köszönhetően a jó képességű - pontrendszerrel igazolt - külföldiek
szerződés nélkül is beutazhatnak Németországba, és ott munkát kereshetnek. A
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pontrendszer figyelembe veszi a nyelvtudást, a szakmai tapasztalatot, az életkort és a
Németországhoz való kötődést. Az egyetemi végzettséggel nem rendelkező informatikusokra
nem vonatkozik majd ez az eljárás, ha "bizonyos nem formális képesítéseket" tudnak
igazolni, és munkaszerződéssel rendelkeznek. Ezenfelül az EU-n kívüli felsőfokú
végzettségűek számára kiállított EU kék kártya megszerzéséhez szükséges bérhatár a
jelenlegi évi bruttó 58 400 euróról 43 800 euróra csökken. Egy másik rendelkezés
értelmében a 2023. március 29. előtt érkezett, képesítéssel és állásajánlattal rendelkező
menedékkérőknek - amennyiben visszavonják menedékkérelmüket - szakképzett
munkavállalóként tartózkodási engedélyt kell kérniük. Eddig előbb el kellett hagyniuk az
országot, majd külföldről kellett munkavállalási vízumot kérniük.
A bevándorlás egyik fő akadályát jelentő családegyesítés akadályai drasztikusan
csökkennek. A nem uniós országokból származó, magasan képzett személyek a jövőben
nemcsak házastársukat és gyermekeiket, hanem szüleiket és apósukat is magukkal
hozhatják. A családegyesítés feltétele azonban, hogy a család megélhetése biztosított
legyen. A szülők nem igényelhetnek majd szociális juttatásokat. Joachim Stamp, a migrációs
megállapodásokért felelős különmegbízott bizonyos országoknak kvótákat tud majd
felajánlani a Németországba irányuló szakmai migrációra. Ez már létezik a nyugat-balkáni
országok számára (évi 25 000 fő). Ebben az esetben nem lesz szükség különleges
képesítésre, csak munkaszerződésre. Végül, tervben van az állampolgársági törvény
tervezett módosítása, amely lehetővé tenné a kettős állampolgárságot (jelenleg csak az
uniós polgárok számára lehetséges) és lerövidítené a honosítási kérelmek várakozási idejét.

Dánia: 2023. március 23-án a dán parlament több módosítást is elfogadott a külföldiekről
szóló törvényhez annak érdekében, hogy a vállalatok könnyebben alkalmazhassanak
munkavállalókat az Európai Unión és az Európai Gazdasági Térségen (EGT) kívülről. A
reform célja a dán gazdaság támogatása és a szakemberhiány kezelése.
Az új törvényt, amely 2023. április 1-jén lépett hatályba, 2023. február 09-én terjesztették elő,
és az előző kormány és több párt között 2022 júniusában létrejött politikai megállapodáson
alapul. A szöveg célja, hogy megkönnyítse a munkavállalási és tartózkodási engedélyek
megszerzésére vonatkozó eljárásokat, bővítse a potenciális külföldi kérelmezők körét, és
lehetővé tegye, hogy több vállalat alkalmazzon nem uniós munkavállalókat a gyorsított
eljárás keretében.

A jövőben a munkavállalási és tartózkodási engedély akkor adható meg, ha a külföldi
állampolgár olyan szakmában kapott állásajánlatot, amelynek éves fizetése legalább 375 000
DKK (50 340 EUR), a jelenlegi 465 000 DKK helyett. Az engedély feltétele azonban, hogy a
szezonálisan kiigazított bruttó munkanélküliségi ráta az előző három hónapban ne haladja
meg a bevándorlási és integrációs miniszter által meghatározott szintet, amely jelenleg
3,75%. Ezenkívül a vállalatnak nyilatkoznia kell arról, hogy az állásajánlatot a kérelem
benyújtását megelőzően legalább két héttel korábban közzétette a Jobnet és az EURES
(európai munkaközvetítő portál) oldalakon. A fizetésnek és a foglalkoztatási feltételeknek
természetesen meg kell felelniük a dán piaci normáknak. Végül az új törvény lehetővé teszi,
hogy a korábbi 20 helyett legalább 10 (teljes munkaidős) alkalmazottat foglalkoztató
vállalatok a korábbi 20 helyett a gyorsított eljárás alkalmazására kapjanak engedélyt, amely
megkönnyíti a külföldi munkavállalók gyorsabb és rugalmasabb toborzását. Ennek
eredményeképpen több vállalat férhet hozzá az eljáráshoz.
A dániai harmadik szintű diplomával rendelkezők elhelyezkedési lehetőségeinek elősegítése
Azok a külföldiek, akik dán alapfokozatot, szakmai alapfokozatot, szakmai alapfokozatot,
mesterfokozatot vagy doktori fokozatot szereztek, automatikusan hároméves álláskeresési
tartózkodási engedélyt kaphatnak. Hasonlóképpen, a Dániában fióktelepet nyitni kívánó
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külföldi cégvezetők, valamint azok a külföldiek, akik sikeres vállalkozást alapítottak Dániában
(más tartózkodási engedély birtokában), a Startup Denmark üzleti támogatási program
keretében kétéves, három évre meghosszabbítható tartózkodási engedélyt igényelhetnek. A
részvételhez a pályázóknak üzleti tervet kell benyújtaniuk, amelyet szakértők értékelnek.

Izland: Március 8.-án az izlandi kormány több változást is bejelentett az ország letelepedési
és foglalkoztatási szabályozásában. A kinyilvánított cél az Európai Gazdasági Térségen
(EGT) kívüli munkavállalók vonzása és a nemzetközi diákok megtartása tanulmányaik
befejeztével, hogy "az izlandi társadalom sokszínűbbé váljon és a gazdaságot a jövőre
nézve megerősítsék".
Izland nemzetközi összehasonlításban egyértelműen lemaradásban van, amikor a
bevándorlók vonzásáról van szó, és lehetővé teszi számukra, hogy a társadalom teljes
értékű szereplőivé váljanak. A jelenlegi rendszer bonyolult és nem hatékony folyamatokon
alapul; a benne való döntéshozatal rendszertelen, mivel nem egyértelmű munkaerő-piaci
értékeléseken alapul, és túlságosan szűk korlátok közé szorítják a munkavállalási
engedélyek kiadását" - áll a kormány közleményében.

A tartózkodási és munkavállalási engedélyeket egyetlen engedélybe vonják össze, és egy
digitalizált eljárás felgyorsítja az engedélyek kiadását. A külföldiek munkavállalási
engedélyének új rendszere a Munkaügyi és Foglalkoztatási Ügynökség
munkaerőigény-előrejelzésén alapul majd, amelyet a szociális ügyekért és a
munkaerőpiacért felelős miniszter fog megerősíteni. A munkavállalási engedély
megszerzéséhez a nem EGT-állampolgároknak jelenleg egy izlandi munkáltatóval aláírt
munkaszerződésre van szükségük. Ha azonban elveszítik állásukat, elveszítik
munkavállalási engedélyüket is. A javasolt új intézkedések értelmében, ha a
munkaszerződés megszűnik, a munkavállalási engedély továbbra is érvényben marad.

A kormány azt is tervezi, hogy a külföldi (EGT-n kívüli) hallgatóknak az izlandi
továbbtanulásuk befejezése után akár három évre szóló munkavállalási engedélyt ad.
Jelenleg tanulmányaik befejezése után csak hat hónap áll rendelkezésükre, hogy munkát
találjanak az országban, és munkavállalási engedélyt kapjanak. Ezt a hároméves engedélyt
a saját vállalkozást alapító vállalkozók számára is kiállítanák.

Az íráshoz a MIND HR szakmai információs portál adatbázisait használtuk.
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Az MGYOSZ felhívja a figyelmet arra, hogy vendégmunkások alkalmazásának hazai
tapasztalatait nemcsak a magyarországi munkaerőpiaci és foglalkoztatási környezet, de az
Európában tapasztalható munkaerőhiány, és az ennek mentén tapasztalható szabályozási
boom is nagyban befolyásolja. Így az MGYOSZ várakozásai kapcsán az EU tagállamok
között fokozódni fog majd a verseny a magasabban képzett és termelékenyebb külföldi
munkaerőért, és nagyon fontos, hogy ebben a versenyben a térségünk államai se
maradjanak alul. Magyarország ebben a versenyben az alacsony bérek miatt eleve
hátrányból indul, ezért kiemelten fontosnak tartjuk a jogszabályi környezet folyamatos
nyomon követését és rugalmas alkalmazását a piaci körülmények változásához, intenzív
szociális párbeszéden keresztül.

Az eddig tapasztalatok alapján az MGYOSZ szerint az alábbiak nagyon fontos
keresztmetszeteit az üzleti környezetet támogató szabályozási és szakpolitikai
megközelítésnek:

● Hosszú távon figyelembe kell venni, hogy a kis- és középvállalkozásokat ugyanúgy
sújtja a munkaerőhiány, mint a nagyvállalatokat. Számba kell venni és meg kell
vizsgálni, hogyan enyhíthetőek úgy az adminisztrációs terhek, hogy azok a KKV-k
számára is tervezhetőbbé tegyék a harmadik országból érkező állampolgárok
foglalkoztatását. Értelemszerűen a KKV-k nem rendelkeznek olyan kapacitásokkal,
mint a nagyvállalatok, amikor a vendégmunkások beilleszkedésének és akadályaik
leküzdésében való támogatásáról van szó.

● Egy adott vendégmunkás magyarországi munkavállalásának időbeli korlátozása (2+1
év) hosszú távon meg fogja nehezíteni a harmadik országból érkező munkavállalók
utánpótlását, miközben előfordulhat, hogy az adott munkavállaló hosszú távon
értékes munkaerővé válhatna és szívesen maradna Magyarországon. Eközben, a
munkáltató által a munkavállaló képzésébe és beilleszkedésébe történő befektetések
nem térülnek meg, illetve a helyükre érkező új munkavállalók felvételével és
beilleszkedésének támogatásával tovább nőnek a nem, vagy csak rövid távon
megtérülő költségei.

● Fontosnak tartjuk, hogy készüljön pontos nyilvántartás arról, hogy milyen
képzettséggel, szakmai végzettséggel rendelkeznek a hazánkba érkező
vendégmunkások. Fontos lenne az otthon megszerzett szakképesítések gyors és
rugalmas elismerése is Magyarországon.

● Az MGYOSZ tagjaitól érkezett visszajelzések alapján bár elérhetők állami források a
munkásszállások építésére a vállalatok számára, fontos, hogy az ennek
megszervezéséhez szükséges kapacitásokkal még a külföldi multinacionális
vállalatok leányvállalatai sem rendelkeznek és nem várható el tőlük, hogy erre külön
készüljenek. Ezért úgy véljük, a helyi önkormányzatoknak kiemelten fontos szerepe
lehet a koordinált munkásszállás-építésben és fenntartásában, a helyi munkaerőpiaci
igények folyamatos nyomon követésével, a gazdasági szereplőkkel való szoros
együttműködésben. Ez azért is fontos, hogy a lakhatási igények ne egy-egy vállalat,
hanem a térség munkaerőpiacának tényleges igényeire reflektáljanak, vállalati
mérettől és ágazattól függetlenül. Ezek nyomon követése segítheti az egyes
nemzetiségek békés egymás mellett élését, amely össztársadalmi erőfeszítéseket
kíván és felelőssége nem róható egyedül a cégekre.
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● A különböző országok szabályozási tendenciáiban azt látjuk, hogy a családegyesítés
lehetőségének nagyon fontos szerepe van a külföldi munkaerő vonzásában és
megtartásában, ezért hosszú távon a magyar jogalkotóknak is meg kell vizsgálniuk,
hogy milyen lehetőségek mentén elképzelhető a családegyesítés a vendégmunkások
esetében.

● A fair és átlátható foglalkoztatás biztosítása érdekében kiemelt szerepe van a
hatékony munkaügyi ellenőrzésnek, amely elősegítheti a hosszú távon is fenntartható
foglalkoztatást, összhangban a társadalmi és gazdasági fenntarthatósággal.
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FELHASZNÁLT IRODALOM/HASZNOS LINKEK:

https://www.mind.eu.com/rh/en/hr-practices/professional-development/legal-developments/na
tional-legislation/iceland-new-measures-to-attract-foreign-workers/

https://www.mind.eu.com/rh/en/hr-practices/professional-development/legal-developments/na
tional-legislation/denmark-new-law-to-facilitate-recruitment-of-foreign-workers/

https://www.mind.eu.com/rh/en/hr-practices/professional-development/legal-developments/na
tional-legislation/germany-bundestag-passes-law-on-immigration-for-skilled-workers/

https://www.mind.eu.com/rh/en/hr-practices/professional-development/legal-developments/na
tional-legislation/luxembourg-new-legislation-now-in-force-in-a-bid-to-remedy-skilled-labour-s
hortages/
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aposlovanje dr!avljanov tretjih dr!av 
temelji na teoriji človeškega kapitala, 
kjer podjetja zapolnjujejo vrzeli v 
spretnostih, spodbujajo inovacije in 

zagotavljajo stroškovno učinkovitost. Mednarodno 
zaposlovanje tako omogoča podjetjem dostop do 
strokovnih znanj, ki jih domači trg ne more ponu-
diti. Po drugi strani pa mednarodna mobilnost dela 
prinaša izzive, saj migranti pogosto opravljajo 
slabše plačana dela, kar vodi v poslabšanje delovnih 
pogojev. Sindikati lahko vplivajo na priseljenske 
politike in vključujejo migrante v svoje vrste, ven-
dar pa njihova omejena vključenost pri zaposlova-
nju dr!avljanov tretjih dr!av ka!e na potrebo po 
večji analizi in aktivnem vključevanju.

V članku predstavljamo ugotovitve raziskave, ki 
smo jo opravili na vzorcu 552 majhnih, srednjih in 
velikih podjetij iz dr!av, ki so sodelovale v razisko-
valnem projektu »Spodbujanje zaposlovanja dr!a-
vljanov tretjih dr!av skozi socialni dialog« (Enco-
uraging employment of third-country nationals 
through social dialogue - Recruit4Tomorrow), ka-
terega vodilni partner v Sloveniji je Zdru!enje 
delodajalcev Slovenije.* Raziskava je bila izvedena 
med 22. aprilom in 30. junijem 2024 v petih evrop-
skih dr!avah: v Bolgariji, na Hrvaškem, Mad!arskem, 
Slovaškem in v Sloveniji.
V raziskavi nas je zanimalo:
• kolikšen je obseg zaposlovanja dr!avljanov tretjih 

dr!av med anketiranimi podjetji, 
• ali obstajajo razlike med panogami, dr!avami in 

podjetji, 

PREDNOSTI IN 
SLABOSTI 
ZAPOSLOVANJA IZ 
TRETJIH DRŽAV 
Raziskava, ki vklju!uje 552 podjetij iz petih evropskih držav, 
je preu!evala obseg in zna!ilnosti zaposlovanja tujih 
delavcev, ki prihajajo izven držav !lanic EU, ter vlogo 
socialnega dialoga pri tem procesu. Posebno pozornost 
smo namenili razlikam med panogami, državami in 
delodajalci ter izzivom, ki jih prinaša zaposlovanje 
migracijskih delavcev.

Z

POLONA 
DOMADENIK MUREN, 
redna profesorica 
ekonomije na EF 
Univerze v Ljubljani

VALENTINA FRANCA, 
izredna profesorica na 
Fakulteti za upravo, 
Univerza v Ljubljani

HANA KONČAN,
asistentka na EF 
Univerze v Ljubljani

IZVEDELI BOSTE:

Kakšne so 
prednosti in izzivi 
zaposlovanja 
delavcev iz tretjih 
držav v evropskih 
podjetjih?

Kako socialni 
dialog in 
zakonodaja 
vplivata na proces 
zaposlovanja 
delavcev iz tretjih 
držav in kako lahko 
podjetja izboljšajo 
ta proces?

Katere so glavne 
ovire, s katerimi se 
podjetja soo!ajo 
pri zaposlovanju 
delavcev iz tretjih 
držav, ter kako jih 
lahko premagajo?

• ali obstajajo posebnosti z vidika poklica, ki ga 
opravljajo delavci iz tretjih dr!av,

• ali lahko zaznamo razlike v motivih in ovirah pri 
zaposlovanju tujcev tretjih dr!av in kakšno vlo-
go imajo pri tem predstavniki delodajalcev.

Koliko podjetij zaposluje delavce iz 
tretjih držav in kakšni so načrti za 
prihodnost?
V Bolgariji in Sloveniji je delavce iz tretjih dr!av 
zaposlovalo 80 % podjetij, ki so bila vključena v 
raziskavo, na Hrvaškem in Slovaškem 66 %, na 
Mad!arskem pa zgolj 33 %. Od delavcev iz tretjih 
dr!av je bilo na Slovaškem in v Sloveniji 25 % !en-
sk, v Bolgariji pa je ta dele! znašal 41 %. Od podje-
tij, ki v času raziskave niso imela zaposlenih delav-
cev iz tretjih dr!av, jih je na Mad!arskem dobra 
desetina odgovorila, da imajo to namen storiti v 
prihodnosti, v Sloveniji in Bolgariji pa je bilo takšnih 
40 oz. 52 %. Tisti, ki tega ne načrtujejo, so odgovo-
rili, da ni potrebe po teh delavcih, nekateri imajo 
te!ave z identificiranjem primernih kandidatov, 
drugi se bojijo odziva strank. Na Slovaškem in Ma-
d!arskem so poudarili tudi kompleksnost postopkov, 
ki podjetjem ote!uje tako zaposlovanje. Bistveno 
manj podjetij je kot oviro izpostavilo neznanje je-
zika ali nezadostno tehnično znanje. 

Od podjetij, ki so zaposlovala tuje delavce, jih je 
skoraj četrtina v Sloveniji in na Mad!arskem poro-
čala, da so imeli v strukturi zaposlenih več kot če-
trtino tujcev, v Bolgariji 20 %, na Slovaškem in 
Hrvaškem pa je bilo takih podjetij okrog 15 %. 
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Največ delavcev iz tretjih dr!av v Sloveniji prihaja 
iz dr!av s področja nekdanje skupne dr!ave, na 
Hrvaškem z Daljnega vzhoda, v Bolgariji, na Ma-
d!arskem in Slovaškem pa iz Ukrajine. 

Najni!ja povprečna starost tujih delavcev je bila 
v času raziskave zaznana na Hrvaškem, sledita 
Slovenija In Mad!arska, po dele!u tujcev, starih 
med 41 in 50 let, pa izstopa Slovaška. Najbolj izo-
bra!ene tuje delavce so zaposlovala v raziskavi 
sodelujoča podjetja v Bolgariji in na Mad!arskem, 
kjer je imelo več kot 40 % tujcev univerzitetno iz-
obrazbo. Po drugi strani je tri četrtine zaposlenih 
tujcev v hrvaških podjetij imelo osnovnošolsko ali 
poklicno izobrazbo, v Sloveniji in na Slovaškem pa 
je bilo takšnih pribli!no 60 %. V večini sodelujočih 
dr!av se anketiranci strinjajo, da imajo tujci pri-
merljivo izobrazbo kot domači delavci, edino na 
Hrvaškem je polovica respondentov mnenja, da je 
izobrazba delavcev iz tretjih dr!av ni!ja. 

Razlike med dr!avami lahko opazimo tudi pri 
vrsti del, ki jih opravljajo tujci. V Bolgariji je skoraj 
polovica podjetij poročala, da dr!avljani tretjih 
dr!av opravljajo strokovna in tehnična dela. Na-
sprotno pa je večina hrvaških anketirancev navedla, 
da dr!avljani tretjih dr!av opravljajo osnovna dela, 
sledijo storitvena dela, ki so tesno povezana s sek-
torjem turizma in gostinstva. Večina anketirancev 
na Mad!arskem in v Sloveniji je poročala, da so 
delavci iz tretjih dr!av zaposleni v proizvodnih 
(predelovalnih) dejavnostih, prav tako je o tem 
poročalo 45 % slovaških anketirancev. 

Prednosti in ovire pri zaposlovanju 
delavcev iz tretjih držav
Zanimalo nas je tudi, kakšne prednosti zaznavajo 
delodajalci pri zaposlovanju delavcev iz tretjih 
dr!av. V Sloveniji je največjo podporo dobila trditev, 

da so podjetja s tem pridobila ljudi z !elenimi kom-
petencami, da la!je prilagajajo zaposlene nihanjem 
v prodaji ter s tem spodbujajo raznolikost (Slika 1). 
V Bolgariji, na Hrvaškem in Mad!arskem so v večji 
meri podprli trditev, da je ključna prednost v zapo-
slenih, ki so bolj fleksibilni, v prilagajanju delovne-
ga časa (nočno in izmensko delo), na Slovaškem pa 
se poleg kompetenc in hitrejšega prilaganja podje-
tja strinjajo tudi s tem, da z zaposlovanjem delavcev 
iz tretjih dr!av povečujejo učinkovitost dela. Iz 
zaznanih prednosti izhajajo tudi motivi za zaposlo-
vanje delavcev iz tretjih dr!av, pri čemer so v razi-
skavi anketiranci izpostavili tudi dejstvo, da zapo-
slujejo delavce iz tretjih dr!av, ker ni na razpolago 
domačih delavcev.

Eden izmed najbolj izpostavljenih potencialnih 
problemov, ki so jih glede delavcev iz tretjih dr!av 
navedli anketiranci v vseh preučevanih dr!avah, je 
pomanjkanje znanja lokalnega jezika, sledi pa od-
sotnost sistemskih ukrepov za podporo takšnemu 
zaposlovanju. Na Hrvaškem in Mad!arskem so 
anketiranci kot potencialne te!ave pri zaposlovanju 
delavcev iz tretjih dr!av navedli tudi kulturne raz-
like in nepoznavanje delovne kulture. Zanimivo je, 
da se anketiranci na splošno niso strinjali, da bi bile 
odvisnost, ksenofobija in rasizem pomembne te!a-
ve v povezavi z zaposlovanjem delavcev iz tretjih 
dr!av v njihovih podjetjih.

Skoraj tretjina anketirancev, ki trenutno zapo-
slujejo delavce iz tretjih dr!av, jim ne nudi dodatnih 
ugodnosti poleg tistih, ki jih zagotavljajo drugim 
zaposlenim. Med ugodnostmi, ki so namenjene 
posebej delavcem iz tretjih dr!av, jih polovica nudi 
pomoč pri urejanju uradnih formalnostih, tretjina 
pa ponuja pomoč pri odpiranju bančnih računov in 
subvencionirano nastanitev. Kar se tiče ovir pri 
zaposlovanju delavcev iz tretjih dr!av, se podjetja 

Slika 1: Zaznane prednosti pri zaposlovanju delavcev iz tretjih držav (1 – se sploh ne strinjam; 5 – se zelo strinjam)

1 1,8 2,5 3,3 4

Povečanje učinkovitosti delavcev v podjetju

Poznavanje trga in kulture regije 

Raznolikost, ki lahko spodbudi rast podjetja

Zaposlovanje bolj prilagodljivih delavcev

Zaposlovanje delavcev z zaželenimi kompetencami

Stabilnost delovne sile zaradi volatilnosti prodaje

Zmanjšanje stroškov
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v največji meri strinjajo, da je največja ovira v kom-
pleksnih pravnih postopkih - predvsem izstopa 
Slovenija, zaradi česar ne morejo pravočasno zapo-
sliti delavcev iz tretjih dr!av, posledično pa imajo 
zaradi tega te!ave v načrtovanju poslovnih procesov 
in izgubo dobička. Visoko med zaznanimi ovirami 
so tudi jezikovne in kulturne ovire ter potreba po 
pravni pomoči. Pomanjkanje zaupanja in čas, po-
treben za prilagoditev na delo, nista oviri, s kateri-
mi bi se anketiranci strinjali v večji meri.

Zanimivo je, da je večina anketirancev ugotovi-
la, da so delavci iz tretjih dr!av bolj produktivni, 
kot so pričakovali, čeprav so nekateri na Hrvaškem 
in Slovaškem poročali, da v povprečju potrebujejo 
več sredstev za nadzor njihovega dela. Na splošno 
so bile izkušnje z zaposlovanjem delavcev iz tretjih 
dr!av večinoma pozitivne, njihove jezikovne spre-
tnosti pa so bile ocenjene kot ustrezne za dobro 
opravljanje njihovih nalog. V Bolgariji in na Hrva-
škem pa so anketiranci opazili, da so njihove stran-
ke raje komunicirale z domačimi delavci kot z de-
lavci iz tretjih dr!av. Nasprotno pa so anketiranci 
iz Bolgarije, Mad!arske in Slovenije menili, da je 
znanje jezika in kulture iz domovine delavcev iz 
tretjih dr!av koristno za poslovne stike s temi dr-
!avami.

Vloga delavskih predstavnikov pri 
zaposlovanju delavcev iz tretjih držav
Ker so bila anketirana podjetja po dr!avah precej 
različna po velikosti, se bistveno razlikuje tudi 
prisotnost delavskih predstavnikov v podjetjih. V 
Bolgariji je 87 % anketirancev poročalo, da v nji-
hovih podjetjih ni delavskih predstavnikov. Ta 
dele! je bil skoraj 70 % na Mad!arskem in 53,3 % 
na Hrvaškem, na Slovaškem in v Sloveniji pa je 
več kot polovica anketirancev imela delavske 

predstavnike. V Sloveniji je imela skoraj polovica 
anketiranih podjetij tudi sindikat, organiziran na 
ravni podjetja, skoraj 30 % jih je imelo tudi svet 
delavcev. Na Slovaškem je bilo takšnih podjetij 
tretjina oz. petina. 

Na vprašanje o vlogi delavskih predstavnikov pri 
obravnavi izzivov, povezanih s trenutnim in priho-
dnjim zaposlovanjem delavcev iz tretjih dr!av, je 
večina anketirancev navedla, da delavski predstav-
niki niso vključeni v te razprave. Na Slovaškem je 
polovica anketirancev poročala, da vodstvo obvešča 
delavske predstavnike, 30 % pa jih je omenilo, da 
se vodstvo z njimi posvetuje. Slovaška je prav tako 
imela najvišji odstotek anketirancev, ki so navedli, 
da so v kolektivnih pogodbah podjetij vključili 
ukrepe in druge pomembne zadeve v zvezi z zapo-
slovanjem delavcev iz tretjih dr!av. 

Podobno je na Mad!arskem (in v manjši meri na 
Hrvaškem) skoraj 40 % anketirancev poročalo, da 
vodstvo obvešča delavske predstavnike, skoraj 28 
% pa jih je navedlo, da se vodstvo z njimi posvetuje. 
Omeniti velja, da je dele! mad!arskih anketirancev, 
ki zaposlujejo delavce iz tretjih dr!av, zelo nizek, 
kar ka!e, da podjetja na Mad!arskem, ki zaposlu-
jejo delavce iz tretjih dr!av, običajno tesno sodelu-

Slika 2: Zaznane ovire pri zaposlovanju delavcev iz tretjih držav (1 – se sploh ne strinjam; 5 – se zelo strinjam)

1 1,8 2,6 3,4 4,2

Potreba po pomoči pri urejanju zdravstvenih zadev

Potreba po pravni pomoči 

Potreba po pomoči pri nastanitvi

Čas, potreben za prilagoditev na delo

Pomanjkanje zaupanja

Jezikovne in kulturne ovire

Kompleksnost pravnih postopkov

V Sloveniji in Bolgariji je več kot 
40 % podjetij, ki trenutno ne 
zaposlujejo dr!avljanov tretjih 
dr!av, izrazilo namero, da bodo v 
prihodnosti zaposlili delavce iz 
tretjih dr!av.
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jejo z delavskimi predstavniki. V Sloveniji polovica 
podjetij, ki zaposluje tujce iz tretjih dr!av, o trenu-
tnih in prihodnjih izzivih, povezanih s tem, delavskih 
predstavnikov ne vključuje v razprave, 30 % pa jih 
o tem zgolj obvešča. 

Kako naprej?
Ker zaposlovanje delavcev iz tretjih dr!av na trgu 
dela, kjer ni zadosti domačih delavcev, nudi po-
membno konkurenčno prednost na globalni ravni, 
je treba razmisliti, kako poslovno okolje narediti 
prijaznejše za podjetja in njihove zaposlene. Eden 
od anketirancev je poudaril: »Potencialni zaposleni 
iz tretjih dr!av raje izbirajo druge dr!ave, kjer je 
manj birokracije in davkov.« Na podlagi raziskave 
lahko strnemo priporočila v sedem točk:
1. Zakonodaja mora ščititi delavce in biti jasna za 

podjetja, potencialne delavce in državne ura-
dnike. Dr!ava mora pomagati podjetjem hitro 
pridobiti potrebne dokumente. Kot je poudaril 
eden od anketirancev: »Zaradi nihanj v naročilih 
potrebujemo delavce hitro in ne moremo čaka-
ti več mesecev na delovna dovoljenja. Pri zapo-
slovanju tujcev bi si !eleli več kakovostnih, 
praktičnih seminarjev s praktičnimi primeri 
zaposlovanja in predstavitvami morebitnih te!av 
ter rešitev pri zaposlovanju tujcev.« Dolgotrajni 
upravni postopki povečujejo stroške delodajalcev, 
kar zmanjšuje globalno konkurenčnost. Anketi-
ranec iz logističnega podjetja je poudaril: »Za-
poslovanje dr!avljanov tretjih dr!av pomeni za 
nas povečane stroške zaradi priprave pogodb o 
zaposlitvi in drugih dokumentov v dvojezični 
različici ter zagotavljanje obveznega usposablja-
nja za varnost in zdravje pri delu s prevajalcem. 
V primeru delovnega mesta voznika to vključu-
je dodatne pravne postopke za pridobitev voz-
niškega dovoljenja, kvalifikacijske kartice, dovo-
ljenja itd., kar zahteva čas in povečuje stroške.« 

2. Razmisliti bi bilo treba o sistemu, ki bi v prime-
ru predčasne prekinitve delovnega razmerja s 
strani delavca iz tretjih držav tudi njega ali 
njegovega bodočega delodajalca sorazmerno 
obremenil s stroški urejanja dokumentov za 
delo in bivanje. Pogosto igrajo pomembno vlogo 
pri menjavi zaposlovalca tudi zaposlitvene agen-
cije za posredovanje delavcev iz tretjih dr!av, ki 
vse pogosteje novačijo tuje delavce pri prvotnih 
delodajalcih na območju EU in jih preusmerjajo 
k drugim.

3. Postopke za delo na daljavo je treba reformi-
rati: »Vsekakor je treba ukiniti ali prilagoditi 
obveznost prijave prebivališča, saj to vpliva na 
IT sektor, kar pomeni, da ne morejo zaposlova-
ti delavcev, ki bi dejansko delali iz svoje dr!ave.«

4. Poenostavitev postopkov za vstop na trg dela 
za delavce iz tretjih držav za sezonska dela: 
»Postopki naj bodo poenostavljeni na raven tistih 
za turistične prihode, ki jih po vstopu v dr!avo 
nihče ne spremlja. Pri delavcih je povezava de-

lodajalec, mi pa jih obravnavamo, kot da so 
kriminalci, vse turiste pa obravnavamo kot po-
štene.« 

5. Osmisliti bi bilo treba ustrezen sistem zdra-
vstvenega varstva za delavce iz tretjih držav. 
Dr!ave, ki se soočajo z demografskim prehodom 
in podfinanciranim zdravstvenim sistemom, se 
spopadajo z zagotavljanjem ustrezne zdravstve-
ne oskrbe ne zgolj za domače prebivalstvo, 
temveč tudi za tuje delavce. Eden od anketiran-
cev je izpostavil: »Zagotavljanje zdravstvenega 
varstva dr!avljanom tretjih dr!av temelji na 
dobrodelnosti in sočutju zdravnikov, praktično 
poteka brezplačno s strani zdravnikov.« Pogosto 
prihaja tudi do zlorab predvsem pri potrdilih o 
začasni nezmo!nosti za delo. 

6. Delavske predstavnike bi bilo treba v večji meri 
vključiti v postopke zaposlovanja tujih delavcev, 
kar bi zmanjšalo konflikte znotraj podjetja ali 
organizacije. 

7. Vzpostaviti bi bilo treba sodelovanje z izobra-
ževalnimi in drugimi ustanovami, ki bi prisko-
čile na pomoč v primeru, ko bi podjetja zazna-
la pomanjkanje veščin. Anketiranec iz Bolgarije 
je poudaril: »Velika razlika je med tujci, ki so 
študirali v Bolgariji (tudi če ne znajo jezika), ter 
tistimi, ki prihajajo zdaj. Vsekakor je la!je sode-
lovati s tistimi, ki so se vsaj nekaj časa izobra!e-
vali v Bolgariji.« 

* Projekt Recruit4Tomorrow sofinancira Evropska unija s pogod-
bo o sofinanciranju št.: GA 101102367. Izra"ena stališ#a in mnenja 
so le avtorjeva in ne odra"ajo nujno stališ# Evropske unije ali 
Evropske komisije. Niti Evropska unija niti organ, ki dodeli pomo#, 
zanje ne moreta biti odgovorna.
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